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Utlåtande Rotel II (Dnr KS 2023/946) 

Motion om ökad transparens i 
byggsamrådsprocessen 
 

Motion av Gabriel Kroon (SD) 

Förslag till beslut 

Föredragande borgarrådet Jan Valeskog 

Sammanfattning av ärendet 

Gabriel Kroon (SD) har väckt en motion i kommunfullmäktige i vilken han 
framhåller vikten av att medborgarna får möjlighet att göra sina röster hörda när 
staden planeras och utvecklas. Motionären anser att mer måste göras för att informera 
berörda närboende och föreslår att kommunfullmäktige ska ge 
stadsbyggnadsnämnden i uppdrag att stärka samrådsprocessen genom ökad fysisk 
annonsering.  

Beredning 

Ärendet har remitterats till stadsledningskontoret, exploateringsnämnden och 
stadsbyggnadsnämnden. 

Stadsledningskontoret framför vikten av att informera och involvera stockholmarna i 
stadsutvecklingsprojekt. Sammantaget anser stadsledningskontoret att berörda 
nämnder redan arbetar aktivt med frågan om att ständigt förbättra kommunikationen 
med medborgarna i stadsutvecklingsprojekt. 
 
Exploateringsnämnden instämmer i betydelsen av dialog och samråd i stadens 
planeringsprocesser. Med vägledning av bland annat de undersökningar som gjorts 
bedömer kontoret dock inte att en ökad fysisk annonsering är den mest lämpade 
metoden att nå syftet att nå ut till fler stockholmare. 
 
Stadsbyggnadsnämnden instämmer med motionären om att stockholmarna ska 
informeras om, och involveras i, de stadsutvecklingsprojekt som sker i staden. 
Kontoret arbetar därför löpande med att förstärka och förbättra kommunikation och 
dialog om stadsutveckling. 

Kommunstyrelsen föreslår att kommunfullmäktige beslutar följande.
Motionen besvaras med hänvisning till vad som sägs i utlåtandet. 
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Föredragande borgarrådets synpunkter 

Det är alltid viktigt att involvera stockholmarna i stadsbyggnadsprocessen. Staden gör 
redan idag stora insatser för att öka information och engagemang för hur staden 
utvecklas. Stockholms stad går mångt mycket längre än de lagkrav som finns idag 
genom exempelvis fysiska samrådsmöten som ofta sker på plats i området, möjlighet 
att bygga upp modeller för utställning samt riktad information både i fysisk och 
digitalt format.  

Hur kommunen kommunicerar och informerar invånarna är aldrig statiskt. Det är 
viktigt att staden är aktiv i de kanaler som stockholmarna använder och kan anpassa 
sig till ett förändrat samhället, exempelvis genom den förändrade 
informationsinhämtning som en ökad digitalisering har inneburit.  

Staden har också arbetat med möjligheter att i tidiga skeden av 
stadsutvecklingsprocessen, innan samråd för program eller detaljplaner sker, ge 
möjlighet att tycka till hur en plats ska se ut och vad som är värdefullt vid en 
utveckling. Detta har bland annat skett inom det nuvarande arbetet för Norra Bromma 
och utvecklingen av Bromma parkstad.  

Staden arbetar aktivt med att utveckla dialog och samråd med invånarna, redan idag 
gör staden stora insatser för att informera om planerade beslut. I de mätningar som 
sker samlar förvaltningarna in information om hur stockholmarna vill ta till sig av 
information. Denna information bör ligga till grund för hur staden mest effektivt ska 
kunna nå ut till stockholmarna med viktig information om exempelvis samråd och 
planer för stadsutveckling.  

Bilaga 

Motion om ökad transparens i byggsamrådsprocessen, dnr KS 2023/946-1 

Borgarrådsberedningen tillstyrker föredragande borgarrådets förslag. 

Kommunstyrelsen delar borgarrådsberedningens uppfattning och föreslår att 
kommunfullmäktige beslutar enligt föredragande borgarråds förslag.  

Stockholm den 21 augusti 2024 

Karin Wanngård 
Kommunstyrelsens ordförande 

Reservation av Gabriel Kroon (SD) enligt följande. 

Jag föreslår att kommunstyrelsen föreslår att kommunfullmäktige beslutar följande. 

1. Att kommunstyrelsen föreslår kommunfullmäktige att bifalla motionen. 
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2. Att därutöver anföra följande: 

Motionen tar upp en mycket viktig fråga i stadsbyggnadsfrågor, som enligt motionen, 
”kommer att vara för evigt”. I de kontakter vi inom SD har med medborgarna i olika 
samråd om byggplaner är den vanligaste gemensamma nämnaren att kontoret inte ger 
tillräcklig information om att samrådet pågår, att de synpunkter som inkommit inte 
tydligt tas upp i de sammanställningar som kontoret gör samt att nämnden i sina 
beslut ofta bortser från grannarnas synpunkter inför beslut. Sverigedemokraternas 
inställning är att staden behöver ha bättre dialog med grannarna inför byggplaner och 
att deras synpunkter får större betydelse i det fortsatta arbetet. Denna inställning bör 
framgå i ett svar från nämnden. 

Stockholm stads nybyggnation präglas av en bristande samrådsprocess. Mer behöver 
göras för att öka medborgarnas inflytande och säkerställa att nybyggnation inte enbart 
utgår ifrån kvantitativa mått utan även kvalitativa. Sverigedemokraterna föreslår att 
nämnden i sitt remissvar tillstyrker motionen.  
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Ärendet 

Gabriel Kroon (SD) har väckt en motion i Kommunfullmäktige i vilken han 
framhåller vikten av att medborgarna får möjlighet att göra sina röster hörda när 
staden planeras och utvecklas. Motionären anser att mer måste göras för att informera 
berörda närboende och föreslår att kommunfullmäktige ska ge 
stadsbyggnadsnämnden i uppdrag att stärka samrådsprocessen genom ökad fysisk 
annonsering.  

Remissammanställning 

Ärendet har remitterats till stadsledningskontoret, exploateringsnämnden och 
stadsbyggnadsnämnden. 

Stadsledningskontoret 

Stadsledningskontorets tjänsteutlåtande daterat den 17 maj 2024 har i huvudsak 
följande lydelse. 

Stadsledningskontoret instämmer med motionären om vikten av att informera och 
involvera stockholmarna i stadsutvecklingsprojekt. Staden arbetar kontinuerligt med 
att förbättra kommunikationen och dialogen kring stadsutveckling, både generellt och 
i specifika detaljplaneprojekt. För att underlätta för boende och andra intressenter 
informeras om samråd via annonser i lokaltidningar och utställningar på strategiska 
platser som tekniska nämndhuset, medborgarkontor och bibliotek. Samrådsbrev 
skickas till berörda sakägare och vid behov skickas vykort till en bredare krets. 
Samrådstiden förlängs om den sammanfaller med sommar- eller julledighet, och 
samrådsmöten hålls inte under semestertider.  

Exploateringsnämnden genomför årligen en medborgarundersökning om hur 
stockholmarna föredrar att få information om stadens stadsutvecklingsprojekt. Där 
ställs bland annat en fråga om hur stockholmarna helst tar del av information om 
stadsutvecklingsprojekt. De svarsalternativ som stockholmarna föredrar är 
direktutskick hem, information i lokaltidningen, digitala utskick, social medier och 
Stockholms stads webbplats.  

Stadsledningskontoret anser att berörda nämnder arbetar aktivt med frågan om att 
ständigt förbättra kommunikationen med medborgarna i stadsutvecklingsprojekt och 
att motionen därför kan anses besvarad mot bakgrund av vad som framförs i detta 
tjänsteutlåtande.  

Exploateringsnämnden 

Exploateringsnämnden beslutade vid sitt sammanträde den 16 maj 2024 följande. 
1. Exploateringsnämnden godkänner exploateringskontorets tjänsteutlåtande som svar 
på remissen.  
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2. Exploateringsnämnden beslutar att omedelbart justera paragrafen.  

Reservation av Anders Edin (SD), se Reservationer m.m. 

Exploateringskontorets tjänsteutlåtande daterat den 9 april 2024 har i huvudsak 
följande lydelse. 

Exploateringskontoret instämmer i betydelsen av dialog och samråd i stadens 
planeringsprocesser. Bred och inkluderande kommunikation och medborgardialog har 
avgörande betydelse för att bibehålla och öka stockholmarnas förtroende i en tid av 
stark utveckling och omvandling. Även för att ta vara på stockholmarnas kunskaper 
och engagera dem i utvecklingen av staden krävs en levande dialog.  

Stadsbyggnadskontoret ansvarar för detaljplaneprocessen och de samråd som sker, 
enligt PBL, i olika skeden av planeringsprocessen. Exploateringskontoret ansvarar för 
kommunikation och information i genomförandeskedet. Arbetet sker i nära 
samverkan mellan kontoren. Stadsbyggnadskontoret bedriver också ett löpande 
utvecklingsarbete i planprocessen med bl.a. ett dialogteam, kopplat till uppdrag i 
kommunfullmäktiges budget.  

Inför samråd annonseras i lokaltidningen för att informera om samrådet och när ett 
eventuellt möte kommer att hållas. Samrådsförslaget ställs ut på strategiska platser i 
den stadsdel som planförslaget berör, till exempel på medborgarkontor eller på 
bibliotek, samt i tekniska nämndhuset. Samrådsbrev med information om 
planförslaget skickas ut till berörda sakägare. I de fall stadsbyggnadskontoret 
bedömer att en bredare krets berörs eller att en extra insats krävs skickas vykort ut till 
en större krets, som beskriver förslaget och var synpunkter kan lämnas.  

Samrådstiden kan ibland sammanfalla med sommarmånaderna eller jul- och 
nyårshelgen. I de fallen förlängs samrådstiden för att ge tid att sätta sig in i förslaget 
och lämna synpunkter. Samrådsmöten hålls som regel aldrig under semesterveckorna.  

Exploateringskontoret genomför årligen en medborgarundersökning kopplat till 
stadsutveckling. Där ställs bland annat en fråga om hur stockholmarna helst tar del av 
information om stadsutvecklingsprojekt. De svarsalternativ som stockholmarna 
föredrar är direktutskick hem, information i lokaltidningen, digitala utskick, social 
medier och Stockholms stads webbplats.  

Exploateringskontoret instämmer i behovet av att fortsätta utveckla kommunikation 
och dialog, i alla skeden av stadsutvecklingen. Med vägledning av bland annat de 
undersökningar som gjorts bedömer kontoret dock inte att en ökad fysisk annonsering 
är den mest lämpade metoden att nå syftet att nå ut till fler stockholmare. 

Stadsbyggnadsnämnden 

Stadsbyggnadsnämnden beslutade vid sitt sammanträde den 25 april 2024 följande. 
Stadsbyggnadsnämnden beslutar att överlämna kontorets 
tjänsteutlåtande som svar på remissen från kommunstyrelsen. 
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Reservation av Mats Johnsson (SD), se Reservationer m.m. 

Stadsbyggnadskontorets tjänsteutlåtande daterat den 25 mars 2024 har i huvudsak 
följande lydelse. 

Stadsbyggnadskontoret instämmer med motionären om att stockholmarna ska 
informeras om, och involveras i, de stadsutvecklingsprojekt som sker i staden. 
Kontoret arbetar därför löpande med att förstärka och förbättra kommunikation och 
dialog om stadsutveckling. Både genom att utveckla förståelsen för 
stadsutvecklingsprocessen i stort och inom de olika detaljplaneprojekten. Kontoret 
arbetar löpande med att utveckla och underlätta tillgången till, och kunskapen om, 
planprocessen för boende, föreningar och andra intressenter i staden. 

Inför ett samråd annonserar kontoret i lokaltidningen för att informera om samrådet 
och när ett eventuellt möte kommer att hållas. Samrådsförslaget ställs ut i tekniska 
nämndhuset men även på strategiska platser i den stadsdel som planförslaget berör, 
till exempel på medborgarkontor och på bibliotek. Samrådsbrev med information om 
planförslaget skickas ut till berörda sakägare. I de fall kontoret bedömer att en bredare 
krets berörs av förslaget eller att en extra insats krävs för att nå ut med information 
skickar kontoret ut vykort till en större krets, som beskriver förslaget samt var och när 
synpunkter kan lämnas. 

Kontoret förlänger alltid samrådstiden när den sammanfaller med sommarmånaderna 
eller jul- och nyårshelgen så att stockholmarna ska ha gott om tid att sätta sig in i 
förslaget och lämna synpunkter. Samrådsmöten hålls som regel aldrig under 
semesterveckorna. 

Exploateringskontoret genomför årligen en medborgaundersökning kopplat till 
stadsutveckling. Där ställs bland annat en fråga om hur stockholmarna helst tar del av 
information om stadsutvecklingsprojekt. De svarsalternativ som stockholmarna 
föredrar är direktutskick hem, information i lokaltidningen, digitala utskick, social 
medier och Stockholms stads webbplats.  

Kontoret utvecklar och förbättrar löpande kommunikation och dialogmetoder. 
Ytterligare fysisk annonsering, utöver den lokala annonsering, direktutskick till 
sakägare med mera som redan görs, bedöms inte fylla syftet att nå ut till fler 
stockholmare.  
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Reservationer m.m. 

Exploateringsnämnden 

Reservation av Anders Edin (SD) 

Anders Edin (SD) föreslår att nämnden beslutar att tillstyrka Sverigedemokraternas 
motion som svar på remissen, samt därutöver anföra följande:  

Stockholm stads nybyggnation präglas av en bristande samrådsprocess. Mer behöver 
göras för att öka medborgarnas inflytande och säkerställa att nybyggnation inte enbart 
utgår ifrån kvantitativa mått utan även kvalitativa. Sverigedemokraterna föreslår att 
nämnden i sitt remissvar tillstyrker motionen. 

Stadsbyggnadsnämnden 

Reservation av Mats Johnsson (SD)  

Mats Johnsson (SD) föreslår att stadsbyggnadsnämnden beslutar att tillstyrka 
motionen, samt att därutöver anföra följande: 

Motionären tar upp en mycket viktig fråga i stadsbyggnadsfrågor, som enligt 
motionen, ”kommer att vara för evigt”. I de kontakter vi inom SD har med 
medborgarna i olika samråd om byggplaner är den vanligaste gemensamma nämnaren 
att kontoret inte ger tillräcklig information om att samrådet pågår, att de synpunkter 
som inkommit inte tydligt tas upp i de sammanställningar som kontoret gör samt att 
nämnden i sina beslut ofta bortser från grannarnas synpunkter inför beslut. SD:s 
inställning är att sta-den behöver ha bättre dialog med grannarna inför byggplaner och 
att deras synpunkter får större betydelse i det fortsatta arbetet. Denna inställning bör 
framgå i ett svar från nämnden. 
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